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koncertmesteri állást, eljöttem a meghallga-
tásra. S ennek már két évtizede…

– Nem unalmas a négyszázadik Bohém-
élet vagy a háromszázadik Tosca?

– Nemrégiben Japánban vendégszerepel-
tünk a dalszínház társulatával, s egy hónap
alatt huszonegy Pillangó-elôadáson játszot-
tunk. Ekkor aggódtam kicsit, hogy a végé-
re meg fogjuk unni, de még így sem sike-
rült, mert – a más-más szólistáknak,
helyszíneknek köszönhetôen – mindegyik
elôadás eltért a többitôl, mindegyiknek
megvolt a maga különlegessége, izgalma.
S persze koncertmesterként játszani is más,
mint amikor az ember a tuttiban ül, más a
felelôsség, intenzív koncentrációt igényel a
feladat, így nem lehet belefáradni… Azért
igyekszem az új darabokban is benne lenni,
nagyon élveztem például a Kisvárosi Lady
Macbethet, a Jenufát vagy a Hófehérkét,
akárcsak most A gólyakalifát. Rengeteget
számít egyébként az is, hogy a nagyzene-
kari munka mellett gordonkamûvész fér-
jemmel és Irina Ivanickaja zongoramû-
vésznôvel már huszonöt esztendeje
muzsikálunk a Bartos Trióban, és több le-

mezfelvételünk is született. A jubileumot
egy különleges koncerttel szeretnénk meg-
ünnepelni, de elôtte még, augusztus végén,
Genfben adunk egy hangversenyt. Nagyon
szeretek kamarázni, s ilyen izgalmas kalan-
dok számomra a szólista fellépések is. Azt
pedig rettentôen sajnálom, hogy a Székely
Bertalan termi kamarakoncert-sorozat, a
„Királyi Zeneterem” pénzhiány miatt
szünetel… pedig ez volt a rendszerváltás
utáni elsô, zenekari mûvészeket bemutató
koncertsorozat. A klasszikus muzsika mel-
lett egyébként a könnyûzenét is szeretem,
számomra kikapcsolódást jelent, szívesen –
és régebben elég gyakran – játszottam ilyen
darabokat. Nem tudok különbséget tenni,
bármit adok is elô, azt igyekszem a lehetô
legjobban csinálni. Mindegy, hogy hol van
a koncert helyszíne, és mi szerepel a mûso-
rában. A zene, a hegedülés az életem… 

– Sosem vonzotta a szólista-karrier?
– Már a tanulóéveim alatt sokszor léptem

koncertdobogóra Szentpéterváron és
Moszkvában, s késôbb is rendszeresen sze-
repeltem, de nem vonzott igazán ez az élet-
forma. Ha ugyanis a szólistaságot választja

az ember, akkor minden energiáját erre kell
áldoznia, számomra pedig nagyon fontos a
család. Az együttes muzsikálást szeretem
igazán, akkor ugyanis sokkal többféle ze-
nét lehet játszani… Az eltelt évtizedek alatt
rengeteg mindenben kipróbáltam magam,
szólóztam, trióztam, kamaráztam, más
együttesekkel is koncerteztem, s mindez
boldoggá tesz. Akárcsak a családom, amely
ugyanilyen lényeges számomra. Fiúnk, aki
most érettségizik, hegedül, készül a zene-
akadémiai felvételire, de emellett saját
együttesében – amellyel rendszeresen kon-
certeznek is – basszusgitározik. Valószí-
nûleg tôlem örökölte ezt a nyitottságot a
zenei mûfajok iránt… Többször triózott
már velem és Csabával is. A lányunk pedig
11 éves, szintén mûvészeti pályára készül,
s bár ma már nem muzsikál, de tanult zon-
gorázni, zeneszeretô ember lesz belôle.
Szóval, jól döntöttem. A koncertmesteri
feladat is számos kihívást tartogat még, hi-
szen az embernek minden este a lehetô leg-
tökéletesebb teljesítményre kell törekednie,
nem könnyû ugyanis a zenekari árokból
felhangzó szólóval rabul ejteni a közön-
séget…     R. Zs.
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LMire e sorok megjelennek, a Mûvészetek
Palotája falai között már lezajlott az a kon-
ferencia, amelyet március idusán az in-
tézmény megnyitásának tiszteletére az új
helyszínen történô közönségszervezés, a
programszervezés, a finanszírozás és a nem-
zetközi trendek témájában rendeznek kilenc
ország szakembereinek részvételével. Az a
korábbi esemény, amelyrôl Kovács Gézától,
a Nemzeti Filharmonikusok igazgatójától
kaptuk az alábbi beszámolót, ha tetszik, en-
nek egyik külföldi elôzménye, s a felületes
olvasó akár úgy is értékelhetné, brit belügy.
A cikk tartalma azonban arra figyelmeztet:
mindaz, amit a kongresszus magyar részt-
vevôje Birminghamben tapasztalt, számunk-
ra is megszívlelendô, hiszen közvetve ró-
lunk, a magyar zenekultúra feladatairól és
lehetôségeirôl is szól. ( – A szerk.)

Valljuk be, olykor nehezen szabadulunk
rögzült emlékeinktôl, elôítéleteinktôl. Ha azt
mondjuk: Birmingham, gyakran a szürke,
szmogos, 19. századi iparváros jut eszünkbe,
melyet a kor híres gondolkodója az angol
munkásosztály helyzetének tanulmányozása

céljából látogatott meg annak idején, és bi-
zony lesújtó képet festett róla. Ha azt mond-
juk: 20. kongreszszus, sokunknak az a bizo-
nyos moszkvai jut eszébe, ahol a kopasz
vezér a bajuszosról mondott ezt-azt.

Ehhez képest ma Birmingham egy kris-
tálytiszta levegôjû, minden tekintetben szí-
nes világváros, mely az utóbbi évtizedekben
példamutató módon vált csúf varangyból
délceg királyfivá, és bizony a mûvészet
csókja varázsolta Európa egyik kulturális
fôvárosává. A Brit Zenekarok Szövetsége –
angol rövidítéssel ABO – pedig a világ egyik
legjobban mûködô szakmai szervezete, mely
a jól ismert brit recept szerint a hagyomány,
az innováció és a demokrácia megfelelô ará-
nyú elegyével szolgálja a szigetország zenei
életének alapját alkotó, nem egy esetben le-
gendás zenekarokat.

Mielôtt sorra vennénk az ABO konferenciá-
jának legfôbb és igen izgalmas témaköreit,
vessünk egy pillantást a vendéglátó városra.
Megéri. A valaha volt üzemek nagy részét át-
alakították mûtermekké, galériákká, könyv-
tárakká, szállodákká. A várost átszelô csatorna
vizét megtisztították, benne vígan lubickol-

nak a vadkacsák, a hattyúk, és a part menti
járókelôkkel együtt bámulják meg a kikötni
készülô, továbbálló vagy épp ott rostokoló ti-
ritarka lakóhajókat. A fehér és színes bôrû la-
kosok tömege hömpölyög a széles bevásárló
utcán, a jobbnál jobb éttermek, kocsmák során.

Vagy jegyért áll sorba a Symphony Hall
pénztárában az ô zenekaruk, a City of Bir-
mingham Symphony Orchestra – vagyis a
CBSO – koncertjére. Merthogy e kettôre kü-
lönösen büszkék: a világ egyik legjobbnak
tartott koncerttermére és a világ egyik leg-
jobbnak tartott zenekarára. Tudják, hogy az
elôítéletek gettójából való kitörésük e két
kincsüknek különösen köszönhetô. Még az
EU-t is képesek voltak huncutul becsapni,
amikor kongresszusi központ építésére kap-
tak Brüsszelbôl pályázati pénzt, és ôk – az ég
bocsássa meg bûnüket! – a városházától nem
messze, a városi színház tôszomszédságában
koncerttermet építettek. (Ha a kiváló terem
akusztikus mérnökének neve itthon is isme-
rôsen cseng, az nem véletlen: Russell John-
son, a New York-i ARTEC vezetôje tervezte
a mi új Nemzeti Hangversenytermünk akusz-
tikáját is…)

Birminghami kis színes
A Brit Zenekarok Szövetsége 20. kongresszusáról
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És ha már volt világra szóló koncertterem,
lett ahhoz méltó zenekar is. Azt azóta sirré
és a Berlini Filharmonikusok fôzeneigaz-
gatójává avanzsált, ám akkor még csak hu-
szonéves, bongyor hajú Simon Rattle addig
csak punk zenét hallgató diákokat, Enigma-
variációkon szocializált korosabbakat, több-
nyire Ravi Shankart hallgató indiai beván-
dorlókat, koncertterem környékére sem járó
fociszurkolókat csábított be az új terembe,
hogy ott – horribile dictu! – kortárs zenét
játsszon nekik a város megújult zenekarával.
Sikerült: ottjártamkor például a méltó utód,
Sakari Oramo vezényletével egy átlagos
szombat esti koncert teltházat vonzott egy
itthon még mindig meglehetôsen bátornak
tûnô mûsorral.  Bernstein Chichesteri Zsol-
tárait egy Dutilleux-mû, a Correspondences
itteni ôsbemutatója követte – a 89 éves
szerzô jelenlétében –, majd egy helyi ifjú
szerzô, Julian Anderson Khorovod címû
mûvének szintén ôsbemutatójára került sor.
Sibelius 5. szimfóniája volt hivatott a kon-
cert végén a frissen hallott és mindkét eset-
ben lelkes tapssal jutalmazott kortárs mûvek
megemésztését elôsegíteni.     

A Brit Zenekari Szövetség nem véletlenül
döntött úgy, hogy itt tartja jubileumi kong-
resszusát. A város azt a frissességet, megúju-
lási készséget, szimbolizálja, mely az elmúlt
évtizedekben az ABO-t is megkerülhetetlen
szervezetté emelte. A kongresszus három
napja alatt huszonöt témakört jártak körül a
plenáris és nem egyszer párhuzamos szek-
cióüléseken. Az egyes témakörök bölcs
arányban mutattak a távolabbi jövôbe a kon-
certezés, a zene társadalmi helyzetének táv-
latait kutatva, illetve szolgáltak praktikus is-
meretekkel, ötletekkel, információkkal.

Irigylésre méltó civil kurázsi és politikai
kultúra létezését bizonyította már a nyitóülés
is. Michael Henson, az ABO soros elnöke és
Russell Jones, az ABO igazgatója mellett ott
ült a háromszáz fôs hallgatóságtól karnyúj-
tásnyira a szónokok asztalánál többek között
Sir Michael Lyons, a CBSO elnöke, Edward
Gregson, a Brit Konzervatóriumok szerve-
zetének elnöke, Tony Hall, a Royal Opera
fôigazgatója, valamint két parlamenti képvi-
selô is. Hugo Swire a konzervatívok árnyék-
kormányának, míg Hon Estelle Morris a je-
lenlegi kormánynak mûvészeti minisztere.
Számomra már az is meglepetés volt, hogy a
mûvészetek miniszterének külön bársony-
széket adnak egy kormányban, és hogy e két
politikus kötelességének érezte egy zenekari
szövetség kongresszusán való részvételt, de
az még inkább meglepett, hogy az ellenzéki
politikus hiába udvarolta körül a jelenlévô-

ket, ígérve szépet-jót, ha majd kormányra
kerülnek, hiába szapulta a jelenlegi kor-
mányt, csak udvarias taps volt jutalma. Mrs.
Morris szenvedélyes, személyes hangú fel-
szólalása sem aratott volna talán ekkora si-
kert, ha a más tekintetben sokat szidott Blair-
kormányzat nem tett volna annyit a brit
mûvészeti élet állami és egyéb támogatásá-
nak növeléséért, illetve ha a jelenlévôk em-
lékeiben nem élne még mindig oly élesen a
Thatcher-és Major-kormányzat alatt elszen-
vedett megnyirbálások néhány nehéz éve.

A kongresszus közvetlen, barátságos,
könnyed hangulatához mérve meglehetôsen
komoly kérdésekrôl esett szó. Douglas W.
Kinzey, az amerikai Közönségstratégiák a
Mûvészetben Rt. Elnöke s egyben a Pitts-
burgi Szimfonikusok marketingigazgatója
az USA-beli zenekarok megújult és sikeres
marketing-gyakorlatáról tartott elôadásában
a vasúti menetrendekhez hasonlította azokat
a mûsorfüzeteket, melyek a vezetô karmes-
ter artisztikus fotójával a címlapon a már
amúgy is motivált és értelemszerûen egyre
fogyó közönséget tájékoztatják arról, mikor,
„melyik vágányról” melyik szimfónia indul.
Ehelyett azt javasolja, minden egyes koncer-
tet tegyünk különlegessé, eseménnyé, hogy
azok érdeklôdését is felkeltsük, akiknek
eszük ágában sem lenne hangversenyeinkre
eljönni. Jodi Myers, a Royal Festival Hall most
leköszönô mûvészeti igazgatója és Cathryn
McDowell, a Londoni fesztivál igazgatója is
ott volt azon az ülésen, ahol arról a régi
kérdésrôl vitáztak, kit kell szidni, ha a kon-
certterem kong az ürességtôl: a marketin-
gest, vagy aki a mûsort kiagyalta, illetve ket-
tejük közül ki arasson babérokat siker
esetén. Természetesen az arany középút lenne
a titok nyitja, de emberek között gyakran ezt
a legnehezebb megtalálni. Még Angliában is. 

Szó esett a holnap technológiájáról is,
mely itt a küszöbön: a CD-piac összeomlá-
sával egyidejûleg gyors, már-már ijesztô
tempóban növekszik az Internetrôl letölthetô
zenemûvek száma, emellett már arról is be-
szélhetünk, hogy készen áll az a technikai
rendszer, melynek segítségével a repülôgé-
peken használatos hitelkártyás telefonhoz
hasonlóan rövid idôn belül a koncerttermek-
ben is rögzíthetjük mobiltelefonunkra az el-
hangzó mûveket – hifi minôségben.

A pozitív és praktikus gondolkodás isko-
lapéldájaként éltem meg azt a szekcióülést,
ahová elôadóként meghívtak. A közismerten
euroszkeptikus britek a kibôvült unió kap-
csán e címet adták a tárgyalandó témakör-
nek: Kovácsoljunk tôkét a kultúrában – az
EU hatása szakterületünkre. Geffrey Brown,

az EU kulturális programja, az EUCLID
International igazgatója és Jean Nicholson, a
Birminghami Opera fôigazgatója társaságá-
ban arról cseréltünk eszmét, hogy a szigetor-
szágban csillapodóban a bôvítés kapcsán
keltett pánik. Vélhetôleg a leginkább aggó-
dók is látják: velünk, Közép-Kelet európai-
akkal nem barbár vizigótok törtek a mûvelt
nyugatra, hanem kultúrában, mûvészetben
gazdag országok kerültek hozzájuk köze-
lebb, új projektek és az eddiginél gyümöl-
csözôbb együttmûködések elôtt nyitva meg
a kapukat, melyekhez az EU – ha mégoly
bonyolult pályázati úton is – anyagi segítsé-
get nyújt.

Itthon egyelôre csupán idôzített bomba,
ami a briteknél a helyi és törvényi szabályo-
zás tárgya: a zajártalommal kapcsolatos EU-
szabályozás a szimfonikus zenekarok szá-
mára átgondolásra készteti az eddigi
gyakorlatot. Leegyszerûsítve: amit mi zené-
nek hívunk, azt a törvény zajnak hívja, me-
lyet decibelben mérve a muzsikus fülétôl
mért távolság alapján minôsít elviselhetônek
vagy veszélyesnek. Márpedig ha veszélyes,
akkor tenni kell valamit. Csakhogy éppen
ebben nem tud megegyezni karmester, mu-
zsikus, zenekarigazgató, szakszervezeti
vezetô és munkaügyi felügyelô. Ha a kon-
certterem pódiumán a rézfúvósokat a vonó-
soktól plexifalakkal választjuk el, a karmester
tiltakozik. Ha nem, akkor a szakszervezetis
meg a felügyelô. Ha tudományosan kifej-
lesztett füldugót ajánl az igazgató, a muzsi-
kus tiltakozik. Nehéz ügy ez. Közben meg
szól a zene.

A kongresszus záróülésén a brit zenei élet
kiválóságai mellett ott volt Clive Gillinson, a
brit zenekari szakma kimagasló egyénisége.
Igazgatóságának húsz éve alatt a Londoni
Szimfonikus Zenekar közel száz éves múltja
talán legfényesebb periódusába ért, most pe-
dig szomorúan, de leplezetlen büszkeséggel
búcsúztatják, miután kinevezték a Carnegie
Hall mûvészeti igazgatójának. Nos, Clive
azzal vett búcsút kollégáitól, hogy megálla-
pította: a brit zenekari élet megújult sikerei-
nek egyik nagy titka, hogy a sok tehetséges
muzsikus, az egyre képzettebb menedzs-
mentek munkája, az ifjúság zenei nevelése
érdekében tett erôfeszítések mellett a politi-
ka és társadalom végre ismét elismerte a
szimfonikus zenekarok létének és sikereinek
fontosságát egy ország sikereinek sorában.

Hazafele jövet a birminghami repülôtéren
utolsó angol teámat kortyolva ezek a szavak
csengtek bennem, makacsul azt firtatva: va-
jon magyar zenekarigazgatóként mit monda-
na Clive Gillinson? Kovács Géza
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